
Vissza Jézushoz
7. Megnyugvás iga alatt?

„Jőjjetek énhozzám mindnyájan, akik megfáradtatok és meg vagytok terhelve
és én megnyugvást adok nektek.“ (Mt 11,28)

Alig van Jézusnak még egy ilyen kedves, szimpatikus szava, mint ez a szívélyes 
hívogatás: Jöjjetek énhozzám mindnyájan ... Hívő körökben gyakran idézik és már – 
bizonyítottan – nagyon sok padlóra kerültnek jelentette élete nagy fordulatát. 
Evangelizációk, egyházi napok ismételten visszatérő, jó híre: Jézus hív benneteket… És
még száraz tudományossággal bibliai szövegeket vizsgálók se tudnak előle elzárkózni. 
Már a reformátorok is „Máté evangéliuma legértékesebb gyöngyszemének“, „Krisztus 
teljes titkának“ nevezték. Nemrégiben pedig valaki azt mondta, hogy ez a „Máté féle 
evangélium dióhéjban“. Mert aki ezt meghallja és szívére veszi, az részesül az 
evangélium adta békességben és boldogságban.

1.

Mielőtt azonban mi is valami nagyon szellemes és találó névvel illetnénk, 
próbáljuk megkérdezni, hogy mit jelenthetett ez a mondat Jézus korában, azaz a zsidók 
szellemvilágában? Ezt már a mondat szövege is megkívánja: legalább két olyan 
fogalom van benne, amely Jézus kortársainak sokkal többet jelentett, mint nekünk, 
maiaknak. A meghívás fáradtaknak és megterhelteknek szólt és megnyugvást ígért, a 
folytatásban pedig egy bizonyos iga felvételére szólított fel. 

Azt kell tudnunk, hogy a hívő zsidó mindig is iga alatt élőnek tudta magát. Ezt 
az igát Isten tette a vállára és neki naponként kétszer kellett elmondania a zsidó 
hitvallást: “Halld meg Izrael! Az Úr a mi Istenünk, egyedül az Úr“ (5Móz 6,4-5), s ezzel
elismerte a maga részéről, hogy ő Isten tulajdona, azaz az Úr igáját viseli. Igazán hívők 
kitüntetésnek vették, hogy ők Isten elkötelezettjei. És frontális támadásnak minősült, ha 
az iga ellen lázadtak, mert akkor az az iga Ura ellen irányult. Ilyenkor kellett 
meghallaniok a prófétai figyelmeztetést: „ ...összetörted igádat...és azt mondtad, nem 
akarok szolgálni“ (Jer 2,20).

Az iga viselése súlyos megterhelést jelentett, amit a terheltnek el kellett viselnie.
Sőt Jézus korára már ez a törvény igája viselése egyre nyomasztóbb lett, miután az 
eredeti, mózesi törvényt hatszáztizenhárom apró, részletekbe menő, kazuisztikus 
rendelettel és szabállyal fonták körül. Jézus nem a mózesi törvény elleni lázításra 
ösztönzött – hiszen a hegyi beszédben is elmondta, hogy nem a törvény eltörlése, hanem
a betöltése végett jött el – de a köré font előírásokat „emberi hagyománynak“ nevezte és
tehernek tekintette. Tiltakozott az ellen, hogy az írástudók az emberek életét és 
magatartását szabályozó előírásokat isteni törvénynek minősítsék. Nem csoda, ha 
egyszer éppen ezt vetette szemére a farizeusoknak és az írástudóknak, hogy „súlyos és 
elhordozhatatlan terheket kötnek össze és az emberek vállára rakják, de maguk az 
ujjukkal sem akarják megmozdítani“ (Mt 23,4).

Nos, Jézus szava elsősorban ezeket az igát viselő megterhelteket célozta meg. 
Mert tudta, mennyire szenvednek az ilyen „hagyományok“ miatt, s hogy minden 
erejüket meg kellett feszíteniök, nehogy Isten haragját vonják magukra. Emlékszem 
még annak az asszonynak a beszámolójára, aki szülővárosomban gazdag zsidó 
családnál szolgált. Hogy hogyan kellett, főleg kezdetben, kínosan vigyáznia arra, 
nehogy – tudatlanságból – olyat tegyen vagy mulasszon el, ami gazdáit a 
mindennapjaikat szinte behálózó előírások áthágására kényszerítette volna.

A zsoltáros annak idején még boldogoknak nevezte azokat, „akik az Úr törvénye
szerint élnek“ (Zsolt 119,1), de az írástudók és farizeusok megfosztották az igaviselőket 
ettől a boldogságtól. Az eredetileg jó és igazán elkötelező igavállalás állandóan 
szabályozó és követelő jellegű lett és még csak kilátás sem volt a tőle való szabadulásra.
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                                                               2.

Óvatosságból említsük meg, hogy Jézusnak ezeket  a szép, a szívre és 
érzelmekre is mélyen ható szavait félreérthetjük. Mert teherviselő, elfáradt emberek 
gyakran hajlanak szánalomra és sajnálatra, s a hívást úgy is érthetik, ahogy mi is 
sokszor viszonyulunk fogyatékkal élőkhöz: megszánjuk őket, sajnálkozásunkat fejezzük
ki sorsukon. Pedig a szenvedőnek, a teherviselőnek nem erre van szüksége, hanem, 
hogy megértsék, elfogadják, netán segítsék. Jézus nem sajnálkozásra, önmagunk sorsa 
fölötti lamentálás végett hívogat. Nem is kíván olyasvalami közösségbe besorolni, 
amely számára ez a világ csak siralom völgye, amelyből mielőbb szabadulni kellene.  
Az is félreértés lenne, ha a híváshoz valami olcsó ajánlat elvárása kötődne, amely a 
meghívandók minden gondjára és bajára – mintegy automatikusan – teljes megoldást 
helyezne kilátásba. Ez a minden idők -izmusainak útja és taktikája: fogadd el a  mi 
eszméinket, ideológiánkat és akkor minden rendben lesz. Érdekes, hogy a mostani 
járvány is támasztott sokakban ilyen reményeket: egyszerre jelentek meg a piacon olcsó,
plakatív ajánlatok, azzal a kizárólagossági igénnyel, hogy nélkülük vesztébe rohan a 
világ. Akadnak is bőven követőik, akik nem veszik észre, hogy „olcsó húsnak híg a 
leve“, azaz ezek ködösíthetnek, elaltathatnak, elkábíthatnak, de megnyugvást 
semmiképpen nem adnak.

Jézus pedig azt ígér. Hogy ezen  mi értendő, az szinte minden korban és minden 
embernél mást jelenthet. Volt, aki szerint a megnyugvás csak más neve a békességnek, 
amivel például Jézus a meggyógyított, beteg asszonyt bocsátotta el: menj el békességgel
(Mk 5,34). Mások az úgynevezett „belső békére“ gondoltak vagy az Istennel való 
megbékélésre. Engem azonban a megnyugvás szó sokkal messzebbre vezet el, mégpedig
a teremtéstörténethez. Annak végén olvasunk Isten megnyugvásáról, amit a teremtés hat
napja után engedélyezett magának. Lehetetlen lenne, hogy Jézus éppen erre gondolt, 
amikor hívó szavához a megnyugvást ajánlotta? S ahogy ott Isten megáldotta és 
megszentelte a megnyugvás hetedik napját, ugyanígy gondolhatta Jézus is, hogy a 
meghívottak végre ne bíbelődjenek azzal, ami elfárasztja és megterheli őket, hanem 
vegyenek részt az Isten megnyugvás-ajándékában.

3.

Hogy ez konkrétan mit jelenthet mai emberek számára, ahhoz még csak a 
fantáziánkat sem kell túlságosan megerőltetnünk. Gondoljunk csak korunk két 
jellemzőjére, a teljesítésre és a sebességre és az általuk gerjesztett stressz-re. Jézus szava
mindenekelőtt kikapcsolja a teljesítés, az eredményfelmutatás kényszerét. Mert mi ezek 
terhe alatt élünk. A társadalom, a közvélemény hihetetlen tömegű elvárásával 
szembesülünk nap mint nap. A világot hovatovább teljesen hatalmukba kerítő 
véleménygyárak pedig irgalmatlanok: azt a cipőt, ruhát, autót, hűtőszekrényt, stb...  kell 
venned, amit ők ajánlanak, ha nem akarsz „lemaradni“. Szülők találkoznak állandóan a 
kéréssel, sőt követeléssel: ezt meg azt meg kell vegyék gyermeküknek, ami a 
többieknek már régen meg van... különben hamar „kirekesztik“ őket… Pedig nem igaz, 
hogy mindarra szükségem van, amit ők kínálnak nekem, mint ahogy a világ sem dől 
össze, ha nem azonnal vállalom az ajánlatait. Sem a feltétlen vásárlás, sem annak 
sebessége nem szavatolja a megnyugvást, sőt talán éppen ezzel kerülök egyre távolabb 
tőle.

 De nem kell – tűnjék ez mégoly furcsának – vallási téren sem teljesítenem. Nem
„muszáj“ hinnem, hogy van Isten, hogy Ő teremtette a világot, hogy a Biblia fontos 
könyv. Már csak azért sem, mert hiszen igen sokan ezeket amúgy sem veszik komolyan.
Nem muszáj hinnem Istent, de szabad szeretnem Őt. Azt sem, hogy Ő teremtette a 
világot, de szabad rácsodálkoznom annak szinte kikutathatatlan tökéletességére és 
semmivel össze nem hasonlítható szépségére. Mögöttük kell legyen a „művész“, a 
teremtő zsenialitás! Nem kell hinnem, hogy a Biblia szent írás, de ettől függetlenül az 
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sem lehet, hogy az évezredek folyamán annyi ember tévedett volna, aki azt élete 
zsinórmértékének tekintette és nem csalódott benne.  

Végül magamnak sem kell bizonyítanom. Nem kell a legvégsőkig feszítenem a 
húrt teljesítőképességem bizonyítása okán. Elrettentő példaként álljon előttem a 
kimerültek, kiégettek szomorú sorsa. Nem kell addig játszanom a tűzzel, míg csak meg 
nem égetem magamat is. Nem kell feltétlenül magamat alábbvalónak tekintenem, ha 
nem kerül rá nevem a Guinness rekordok listájára. Eltöprenghetek közben a költő 
mondatán: „Akarom: fontos ne legyek magamnak“ (Reményik S.: Akarom).

Ha pedig felmerül a kérdés, hogy ezzel nem leszek-e pesszimistává, apatikussá, 
akkor annál jobban kell figyelnem Jézus hívására. Ahelyett ugyanis, hogy szava 
bármiféle nyugtató tablettává válnék, hogy elandalítson, sőt elaltasson, most ő akar 
engem megajándékozni, minden teljesítményem nélkül. Ez pedig nem más, mint hogy 
igát tesz ő is a vállamra. Azt jelenti ez hát, hogy csöbörből vödörbe? A lerázott igát 
kerülő úton újra a nyakamba kapom?  

Azt nem, hanem újat és egészen mást: az előbbi teljesítményt követelt tőlem és 
elvárásaival rám nehezedett, azt most felváltja az, amelyet a meghívóm már maga is 
kipróbált. Ahogy ő engedelmes volt el egészen a keresztfa haláláig és Atyja részeltette 
őt a teremtő nyugalmában. Ő azt szívesen megosztja velem. Nem hiába mondta itt, hogy
„vegyétek fel az én igámat és tanuljatok tőlem...“ – így kell azt vállalnotok. Ezt a 
„tanfolyamot“ ingyen kapjátok tőlem, fogadjátok örömmel, mert ez az iga  
„használható“ és könnyű. Egyrészt magába foglalja ajánlatomat: „...hogy békességetek 
legyen énbennem...“ (Jn 16,33), másrészt az új törvényt: „...hogy szeressétek egymást, 
ahogyan én szerettelek titeket...“ (Jn 13,34). Ebben pedig szó sincs teljesítményről, 
sebességről, hanem csak nagy nyugalomról.

A Tamás evangéliumban így találjuk Jézus hívását: „Jöjjetek hozzám, mert az én
igám kellemes és szelíd az uralmam. És nyugalmat találtok benne.“  A Zsidókhoz írt 
levél biztatását kell örömmel vennünk: „Igyekezzünk tehát bemenni abba a 
nyugodalomba...“ (Zsid 4,11). Agyonhajszolt, megfáradt, kiábrándult világban élünk és 
nincs sok kilátásunk a helyzet jobbulására. De ez a szükségállapot talán annál inkább 
fogékonyakká tehet bennünket a Jézus által felkínált és életével-halálával-
feltámadásával hitelesített megnyugvásra. Ő mindenkit vár. Ámen 

Gémes István 
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